

تغير الفتوى وتطبيقاته في المذهب الشافعي "دراسة نظرية وتطبيقية معاصرة"

نوفل علي هبة الله بن فتح الرحمن

ملخص البحث

يهدف البحث إلى إظهار ما خفي واضطرب فيه المعاصرون من حقيقة معنى تغير الفتوى، وحقيقة معنى المفتي المتأهل لتغيير الفتوى، ثم الكشف عما حدث في المذهب الشافعي من وقوع تغير الفتوى عند فقهاء الشافعية، وأسباب تغيرها، وأثرها في المسائل الفقهية، وذلك ليعلم مدى صحة اعتبارها مقتضيات لتغير الفتوى، علاوة على ذلك فقد تناول البحث تطبيق قاعدة تغير الفتوى وأسباب تغيرها على المسائل الفقهية المعاصرة في المذهب الشافعي .

وعلى هذا قسم الباحث هذا البحث إلى ثلاثة فصول :

الفصل الأول : الدراسة النظرية لتغير الفتوى في المذهب الشافعي، تحدث الباحث فيه عن النظريات والمسائل المتعلقة بتغير الفتوى، بداية من معنى الفتوى والمفتي وشروطهما، ثم المقصود بتغير الفتوى، وتأصيله، ووقوعه عند فقهاء الشافعية، والعمل بالفتوى القديمة بعد تغيرها، ثم الأحكام التي يجوز فيها تغير الفتوى .

الفصل الثاني : الدراسة النظرية لأسباب تغير الفتوى، تحدث الباحث فيه عن تلك الأسباب، بداية من الكلام عن تعريف تلك الأسباب، ثم اعتبارها سببا لتغير الفتوى، ثم أثرها في المسائل الفقهية على المذهب الشافعي.

الفصل الثالث : الدراسة التطبيقية المعاصرة لتغير الفتوى في المذهب الشافعي، طبق الباحث فيه قاعدة تغير الفتوى وأسباب تغيرها على المسائل الفقهية المعاصرة في المذهب الشافعي.

من أهم ما توصل إليه الباحث أن تغير الفتوى عبارة عن تغير جواب المفتي الواحد في بيان حكم المسألة الواحدة لسبب من الأسباب، وهذا جائز وواقع في عصر النبوة، وعند فقهاء الشافعية في المراتب العلمية المختلفة لعلماء المذهب .

Abstract

The goal of this research is to uncover what has been hidden and disturbed by contemporaries about the reality of the fatwa's shift in meaning. It also concerns the truth about what it takes for a competent mufti to revise a fatwa, and what happened in the Shafi'i school of thought. Shafi'i jurists are also concerned about the level of change in the fatwa, the reasons for its alteration, and its impact on jurisprudence. This is to know its legitimacy of viewing them as prerequisites for amending the fatwa. Furthermore, the study investigated the application of the rule of change as well as the reasons for its alteration on the modern issues of jurisprudence in the Shafi'i doctrine.

The researcher discovered hypotheses and problems surrounding fatwa change in the first chapter. He began by explaining the meanings of fatwa and mufti, as well as their requirements, before moving on to the planned modification. By amending the fatwa, its premise, and its occurrence with Shafi'i jurists, as well as the application of the prior fatwa following its temptation, the provisions of the fatwa are amended.

In the second chapter, the researcher presented the reasons behind changing the fatwa, starting with talking about the definition of those reasons, considering them as a reason for changing the fatwa, in addition to their effect in matters of jurisprudence according to the Shafi'i school of thought.

In the third chapter, the researcher includes the reasons behind amending the fatwa as well as its revision on contemporary jurisprudential issues in the Shafi'i school.

The study concluded that amending the fatwa involves changing one mufti's answer in the explanation of the judgment on one subject for one of the reasons. According to jurists Shafi'is in the various scientific ranks of academics of the doctrine, this is allowed and a real in the era of prophecy.